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آرمان ملی: روند تغییرات شــاخص های اقتصادی در یک ماه 
گذشــته از افت چشــمگیر تقاضا به همراه کاهش تولید صنعتی 
حکایــت دارد، در واقع روزهای پایانی ســال گذشــته با توجه به 
وعده های تیم اقتصــادی دولت و همچنین تحقــق قریب الوقوع 
مذاکرات برجامی با انتظار بهبود شــرایط حاکم بر اقتصاد در سال 
1401 به پایان رسید، اما با گذشت 2 ماه از سال و در آستانه ورود به 
سومین ماه سال آنچه در اقتصاد کشور خودنمایی می کند عقبگرد 
کامل مسیر اقتصادی است، موضوعی که به اعتقاد کارشناسان فارغ 
از طولانی شدن مذاکرات برجامی و سیگنال های نه چندان امیدوار 
کننده ای که از آن شنیده می شود به همراه آغاز اجرای قانون بودجه 
برای حذف ارز 4200 تومانی از تمامی مبادلات تجاری و اقتصادی 
که خود دولت از آن تحت عنوان جراحی اقتصادی یاد می کند، باعث 
شده تا در یک ماه گذشته در شــاخص تولید صنعتی با افت قابل 
ملاحظه 6. 5 درصدی نسبت به مدت مشابه ماه قبل مواجه باشیم 
البته این پایان ماجرا نبوده و به دنبال جراحی اقتصاد بیمار که علاوه 
بر رشــد قیمتی کالاهای اساســی تحت تاثیر حذف ارز ترجیحی 
از مبنای محاســبه حقوق گمرکی تمامی کالا و مــواد اولیه را نیز 
دستخوش تغییرات عمده و تا چند برابری کرده، تقاضای کالا را نیز با 
افت جدی همراه کرده است. به اعتقاد تحلیلگران این آمار و اطلاعات 
اگرچه می تواند در نخستین ماه از اصلاحات اقتصادی طبیعی باشد، 
اما تداوم آن زنگ خطری جدی برای کشور محسوب شده که علاوه 
بر عمیق تر کردن شکاف طبقاتی حاکم سفره اکثر خانوارها را حتی 
با پرداخت یارانه های نقدی 400 هزار تومانی کوچک تر خواهد کرد. 

 عدم امکان برنامه ریزی تولید
بر اساس این گزارش، تولید همچنان با مسائل و چالش های 
متعددی دست و پنجه نرم می کند؛ اگرچه در ماه های اخیر برخی 
از سیاست های دولت توانسته کمی از فشار تامین منابع مالی و 
مواد اولیه را بکاهد اما تداوم سایه تورم بالا، کاهش قدرت خرید 
مردم و به تبع آن کاهش تقاضا بر روی شــاخص تولید صنعتی 
برخی از کارخانجات و صنایع اثرگذار بوده اســت.  در این رابطه 
بررسی ها نشان می دهد همچنان بسیاری از صنایع کشور با نسبت 
به آینده و فضای کســب و کار دچار بلاتکلیفی و ابهام هستند. 
در این رابطه برخی از تولیدکننــدگان پیچیدگی های مرتبط با 
بخشنامه ها و تصمیمات خلق الســاعه را همچنان سدی بر سر 
راه خود می دانند. به اعتقاد فعالان صنعتی علاوه بر بخشنامه ها 
و دســتورالعمل های متعدد بی ثباتی برخی شاخص های کلان 
اقتصادی نیز عرصه را بر فعالیت آنها تنگ کرده و شــرایط را به 
گونه ای پیش خواهد برد که قدرت برنامه ریزی را از آنها ســلب 
خواهد کرد؛ به همین جهت ثبات در قوانیــن و مقررات یکی از 
مواردی است که مورد درخواست بسیاری از تولیدکنندگان بوده 
و مسیر را برای رشد تولیدات آنها فراهم خواهد آورد. در این میان 
به گفته کارشناسان سیاست های جدید دولت در زمینه حذف ارز 

ترجیحی که خود از آن تحت عنوان جراحی اقتصادی یاد می کند، 
می تواند زمینه ساز تغییرات بزرگی در فضای شکل گرفته پیش 
روی تولیدکنندگان باشد؛ به این معنا که بسیاری از آنها معتقد 
بودند که ارز 4200 تومانی که پایه های آن از دولت قبل در اقتصاد 
ایران بنا گذاشته شده، این بار هم نتوانسته کارنامه درخشانی را از 
خود به جای بگذارد و به این جهت، تنها یک فضای رانتی  و سخت 
را برای آنها ایجاد کرده که لطمات بزرگی را به کســب و کار آنها 

وارد آورده است. 
 افزایش سرعت افت شاخص تولید 

در این رابطه گزارش منتشر شده از سوی معاونت بررسی های 
اتاق بازرگانی تهران حکایت از افزایش سرعت افت شاخص کل تولید 
صنعتی شرکت های بورسی که عمدتا شــرکت های تولیدکننده 
بزرگ و ارزآور هم هستند، در فروردین 1401 نسبت به ماه مشابه 
سال قبل دارد که شــاخصی منفی 6. 5 درصدی را نشان می دهد. 
در این میان، مهم ترین عوامل موثر در افت شاخص تولید فروردین 
1401، اســتمرار کاهش تولید صنایع شــیمیایی برای پنجمین 
ماه متوالی اســت که افت تولید همراه با افزایش سرعت افت را در 
فروردین ماه تجربه کرده است؛ ضمن اینکه شاخص تولید صنعت 
خودرو و قطعات نیز با افت مواجه بوده اســت. بررسی ها حکایت از 
آن دارد که بالاترین افت شــاخص تولید در فروردین ماه نسبت به 
ماه مشابه سال قبل، متعلق به صنایع تولید خودرو و قطعات با 26. 
6 درصد، صنایع غذایی با 26. 2 درصد و تولید محصولات فلزی با 
20. 2 درصد بوده اســت؛ ضمن اینکه گروه های دارای بیشترین 
 رشد مثبت شاخص تولید شامل ماشین آلات و تجهیزات صنعتی با

 15. 3 درصد، فلزات اساسی با 10. 4 درصد و صنایع تولید لاستیک 

و پلاستیک با 9 درصد بوده اســت. بر اساس گزارش های رسمی، 
تغییر در موجودی انبار و تفاوت رشــد تولید و فروش در فروردین 
ماه سال 1401 در صنایع شیمیایی مثبت بوده و در گروه کانی های 
غیرفلزی بدون تغییر و در صنایع خودرو و قطعات، صنایع غذایی، 
صنایع دارویی و فلزات اساسی منفی بوده که با توجه به رشد مثبت 
صنایع دارویی و فلزات اساســی در این ماه علامتی بر رشد فروش 
در این گروه ها و با توجه به رشــد منفی تولیدات خودرو و صنایع 
غذایی می تواند علامتی بر افت فروش و احتمال کاهش تقاضا باشد. 
همچنین رشد مثبت و بیشتر شاخص تولید در صنایع با محوریت 
کمتر صادرات همراه با رشد کم، ولی مثبت شاخص تولید در صنایع 
با محوریت بیشتر صادرات و در مقابل افت قابل توجه شاخص تولید 
در صنایع با محوریت بالای واردات همراه با رشد منفی ولی با سرعت 
کمتر در صنایع با محوریت کمتر واردات از جمله شــاخصه هایی 
است که ظرف فروردین ماه سال جاری در بسیاری از صنایع کشور 
به چشم می خورد. همچنین رشــد منفی شاخص تولید کالاهای 
سرمایه ای اعم از ماشین آلات و تجهیزات از جمله دیگر نکاتی است 
که در گزارش فروردین ماه سال 1401 مشهود است، این در حالی 
است که رشد مثبت 4 درصدی شاخص تولید کالاهای واسطه ای 
بعد از 6 ماه افت نیز به چشــم می خورد. در عین حال، گزارش ها 
حکایت از آن دارد که شــاخص تولید در صنایــع تولید کالاهای 
مصرفی 22. 7 درصد رشــد منفی را در فروردین ماه سال جاری 
تجربه کرده است. به هر حال به نظر می رسد که سیاستگذاری ها و 
اندکی تغییر در فضای کسب و کار که منتهی به گشایش در برخی 
فضاها برای تولید شود، می تواند راهگشا بوده و شرایط را برای بهبود 

وضعیت تولید فراهم آورد. 

 مالیات ارزی سیاستی رنگ باخته 
برای کاهش تقاضا

آرمان ملی: ســازمان امور مالیاتی اواخر هفته گذشــته 
مصوبه ای را ابلاغ کرد که بر اساس آن معاملات ارزی خارج از 
سیستم بانکی و صرافی که از آن به عنوان معاملات غیرمجاز نام 
برده می شود شامل اخذ مالیات خواهد شد. در واقع این مصوبه 
متولی امور مالیات از آن جهت حائز اهمیت است که همزمان 
با حذف ارز ترجیحی از نظام اقتصادی کشور و نگرانی هایی که 
در این زمینه تسری رشد تورمی به تمامی حوزه های اقتصادی 
وجود دارد و همچنین طولانی شدن مذاکرات برجامی رقابت 
مردم برای خرید ارز برای حفظ دارایی ها افزایش یافته است، به 
گونه ای که شاهد عبور قیمت دلار از مرز روانی 30 هزار تومان 
بوده ایم. بنابراین آنچه مسلم است مصوبه مالیاتی دولت بیش از 
هر کاربردی با هدف کاهش حجم خریدهای ارزی و کنترل بازار 
رقم خورده است، موضوعی که کارشناسان معتقدند اگرچه این 
مصوبه به لحاظ روانی بتواند بخشی از تقاضا را کنترل کند، اما از 
آنجایی که امکان شناسایی معامله گران غیرمجاز وجود ندارد و 
دلالان نیز از روش های متنوعی برای فرار قانونی بهره می گیرند 

اجرای آن نمی تواند تاثیر چندانی در بازار ارزی داشته باشد. 
در این رابطه کامران ســلطانی زاده عضو شورای عالی کانون 
صرافان می گوید: اساسا خرید و فروش ارز خارج از صرافی ها قابل 
شناسایی نیست و معمولا در قوانین مالیاتی برای اخذ مالیات باید 
از هر دو طرف معامله اسناد و مدارکی وجود داشته باشد که ایجاد 
سود از معامله را نشان دهند تا این سود مشمول دریافت مالیات 
شود. بنابراین براساس قانون و ســاز و کار موجود، بعید است که 
مالیات بر درآمد و خرید و فروش ارز خــارج از صرافی ها به اجرا 
برسد. عضو شورای عالی کانون صرافان تاکید کرد: اگر صرافی های 
مجاز امکان معامله  ارز با نرخ آزاد را داشته باشند، مردم برای رفع 
نیاز ارزی خود به صرافی ها مجاز مراجعه می کنند و در این صورت 
معاملات ارزی مردم مشخص خواهد بود و امکان دریافت مالیات 
هم به وجود می آید. سلطانی زاده درباره مواضع بانک مرکزی برای 
امکان معاملات ارز با نــرخ آزاد در صرافی ها گفت: بانک مرکزی 
هم محدودیت  و ملاحظاتی را نســبت به فاصله قیمت های ارزی 
دارد و به همین دلیل محدودیت فروش ارز را اعمال می کند، اما 
در واقع با این محدودیت ها، تامین نیــاز ارزی مردم به بازار غیر 
رسمی منتقل می شود و دقیقا همین تقاضاها در بازار غیررسمی 
بر روی قیمــت ارز اثر می  گذارد در این شــرایط بهتر بود که این 
معاملات در صرافی ها مجاز انجام شود تا رصد دقیق تری بر روی 
معاملات ایجاد شود و از سوی دیگر در این شرایط پول مردم در 
مجراهای رسمی جابه جا می شوند و مردم گرفتار دلارهای تقلبی 
هم نخواهند شــد. وی درباره امکان شناســایی سوداگران ارزی 
اظهار داشت: معمولا سیستم های مالی قابل رصد است اما راهکار 
است که بازار غیر رسمی به بازار رســمی منتقل شود اما توجیه 
بانک مرکزی این است که درصورت امکان فروش ارز نرخ آزاد در 
صرافی ها تقاضا افزایش می یابد این در حالی است که این تقاضا 
به بازار غیر رسمی هدایت شده  اســت. عضو شورای عالی کانون 
صرافان با اشاره به وضعیت بازار ارز با افزایش قیمت دلار، گفت: در 
حال حاضر مردم خریدار ارز شده اند، چراکه دقیقا در شرایطی که 
قیمت بسیاری از اقلام چندین برابر می شود و این افزایش قیمت 
بر روی نرخ ارز هم اثر گذار خواهد بود و بازار ارز همواره برای مردم 
جذابیت داشته است. گفتنی است، ســازمان امور مالیاتی کشور 
اخیرا در اطلاعیه ای اعلام کرده سوداگران ارزی که حسب اعلام 
بانک مرکزی و نهادهای نظارتی اقدام به خرید و فروش غیر مجاز 
ارز خارج از شبکه بانکی یا صرافی ها کرده باشند، در اجرای ماده 
163 قانون مالیات های مستقیم، مشمول پرداخت مالیات علی 
الحساب بر درآمد می شوند. در این اطلاعیه آمده است که اقدامات 
لازم برای شناسایی و وصول مالیات از 1005 سوداگر ارزی معرفی 
شده از سوی بانک مرکزی که طی دو سال گذشته از طریق بیش 
از 5000 حساب بانکی به صورت غیرقانونی و خارج از شبکه بانکی 
و صرافی ها اقدام به خرید و فروش ارز کرده اند، در دست رسیدگی 
مالیاتی است. لازم به ذکر است گردش مالی این دلالان ارزی بالغ 
بر یکصد هزار میلیارد تومان بوده اســت. 731 نفر از این دلالان 
ارزی فاقد ســابقه مالیاتی بوده و برای اولین بار برای آنها پرونده 

مالیاتی تشکیل شده است. 

ذره بیــــن 

بنگــــاه ها
خضریان از ارائه برنامه های تحولی 

مکتوب خودروسازان خبر داد: 
تحول؛ پراید دیگر ارابه مرگ 

نخواهد بود؟
بر اســاس اظهارات مدیران ایــران خودرو و 
سایپا، آنها تحولاتی را آغاز کرده اند و قرار است تا 
این دو شرکت برنامه های خود را به شکل مکتوب 
به کمیســیون ارائه دهند تا کارشناسان طرح ها 
و ایده های آنهــا را ارزیابی کنند ایــن اظهارات 
سخنگوی کمیســیون اصل 90 مجلس است که 
همزمان با افزایش بی ضابطه قیمت ها و همچنین 
انتقاداتی که هــر روز از کیفیــت پایین و قیمت 
بی منطــق خودروهای داخلی می شــود از ورود 
بهارستان نشینان به این حوزه و برگزاری جلسه 
با خودروسازان و مســئولان این حوزه خبر داده 
که بر اســاس گفته علی خضریان در این راســتا 
پیشنهاداتی نیز ارائه شــده که احتمالا وضعیت 
صنعت خــودرو را متحول خواهد کــرد. در واقع 
کلاف ســردرگم صنعــت خــودرو در حالی هر 
روز پیچیده تر می شــود و نماینــدگان به همراه 
دولت با ارائه پیشــنهادات مختلف سعی دارند تا 
همسویی خود با مردم را نشان دهند که بیش از 
هر کارشناسی خود نمایندگان و مسئولان دولت از 
دلایل وضعیت کنونی خودرو آگاهی کامل داشته 
و حتی بارها حذف انحصار و خروج دولت از چرخه 
خودروسازی را مهم ترین گام برای ساماندهی این 
صنعت نام برده اند. حال مجدد چه شده است که 
با برگزاری جلســات متعدد خودروسازان را برای 
ارائه برنامه های تحولی الــزام می کنند! آیا تنها با 
ارائه این برنامه ها که از چند دهه قبل بارها تحت 
عناوین مختلف ارائه شده خودروسازای متحول 
خواهد شد؟ یا دیگر به خودروی پراید ارابه مرگ 
نخواهند گفت؟ واقعا هدف مجلس نشــینانی که 
خــود را نماینده جامعه معرفــی می کنند از این 
جلســات بی حاصل چیســت؟ آیا فقط دنبال پر 
کردن ســاعات کاری حضور در کمیسیون های 
خود هســتند تا دریافتی بیشتری داشته باشند؟ 
آیا واقعا حق مردم خریــد ارابه مرگ آن هم مدل 
دو سال قبل با قیمت 210 میلیون تومان است؟ 
به نظر می رسد نمایندگان به جای دستاوردسازی 
یک بار برای همیشــه دولت را ملــزم کنند تا از 
خودروسازی خارج شــود. بر اساس این گزارش، 
خضریان سخنگوی کمیسیون اصل 90 مجلس 
شورای اســلامی از برگزاری نشستی با مسئولان 
صنعت خودروســازی خبر داد و گفــت: با توجه 
به اینکه تحول خودرو صرفا معطوف و مربوط به 
خودروسازان بزرگ نیســت، بلکه خودروسازان 
کوچک هم می توانند در کنــار یکدیگر در قالب 
یک برنامه همکاری کنند و باید این امر در کشور 
در کنار خودروسازان بزرگ پیگیری شود، یکی از 
پیشنهاداتی که مطرح شد این بود که خودروسازان 
درصدی از خودکفایی صنعت خودروسازی را بر 
عهده بگیرند. وی ادامه داد: در این جلسه معاونت 
صنایع حمل و نقل وزارت صمت از ایده کنسرسیوم 
گفت که مدنظر دولت هم قــرار دارد و اگر خوب 
معماری و پلتفرم شود این ایده می تواند در توسعه 
و پیشــرفت صنعت خودرو اثرگذار باشد. در این 
نشست همکاری شرکت های کوچک برای ایجاد 
ارزش افزوده مطرح شد که الزامات آن مدل های 
ساختاری، مالی، فنی و کسب و کار است و برای 
تکمیل ایده کنسرسیوم باید از دولت کمک گرفته 
شود. لذا قرار شد جلساتی در دولت برای این امر 
تشکیل شــود و گزارش آن در اختیار کمیسیون 
اصل 90 قرار گیرد. خضریان گفت: در این جلسه 
نمایندگان مطــرح کردند که دولــت برای رفع 
موانع و مشکلات اجرایی کنسرسیوم کمک کند 
و طی زمان بندی مشــخص برای تشکیل قانونی 
و هویت دار شدن کنسرسیوم اقدامات لازم انجام 
شود و تاکید شد جمع بندی نهایی جلسات دولت 
و خودروسازان به کمیسیون ارائه شود تا مشکلات 
با جمع بندی مجلس و دولت رفع شود. وی اظهار 
داشت: بر اساس اظهارات مدیران ایران خودرو و 
سایپا این دو خودروســاز تحولات را آغاز کردند 
و قرار شد برنامه هایشــان را به صورت مکتوب به 
کمیســیون ارائه کنند تا کارشناسان کمیسیون 

طرح ها و ایده های آنها را ارزیابی کنند. 

 محمود شایان با اشاره به 
انتظارات رئیس جمهور

 افزایش فعالیت نظام بانکی 
در حوزه مسکن

آرمان ملــی: محمــود شــایان از تاکید 
رئیس جمهوری بر اجرای تعهدات نظام بانکی در 
حوزه ساخت مسکن در جلسه شورای عالی مسکن 
خبر داد. بر اساس این گزارش، چهلمین نشست 
مشترک مدیران عامل نظام بانکی کشور با حضور 
مســئولان بانک مرکزی و مدیران بانک ها برگزار 
شد. در این نشســت که به میزبانی بانک مسکن 
برگزار شد، محمود شایان مدیرعامل بانک مسکن 
از تاکید رئیس جمهوری بر اجرای تعهدات نظام 
بانکی در حوزه ســاخت مسکن در جلسه شورای 
عالی مسکن خبر داد و گفت: در این جلسه ریاست 
محترم جمهوری از سیستم بانکی کشور انتظارات 
بیشــتری در خصوص روند فعالیت حوزه مسکن 
داشــت و تکالیفی را هم در این زمینه به وزرای 
محترم ابلاغ کــرد که در آینــده نزدیک به نظام 
بانکی کشور اعلام خواهد شــد. شایان با اشاره به 
تاکید رئیس جمهوری بر لزوم تحقق وعده ساخت 
4 میلیون مسکن طی 4 سال در دولت سیزدهم، 
خاطرنشان کرد: آقای رئیســی در این جلسه بر 
شتاب بیشتر در حوزه ساخت مسکن تاکید کرد و 
البته ابهاماتی در مباحث قانونی میان وزارت امور 
اقتصادی و دارایی، بانک مرکزی و سازمان برنامه 
و بودجه وجود داشت که بنا شد این موارد نیز طی 

روزهای آینده حل شود. 

خودروارزسکه و طلابــازار

207.000.000سایپا 350.000.000111سمند LX----دلار آمریکا14.092.000سکه امامی

215.000.000تیبا405.000.000دنا----یورو13.540.000سکه بهار آزادی

231.000.000ساینا503.000.000تارادستی37.350پوند انگلیس7.845.000نیم سکه

240.000.000کوییک 330.000.000Rپژو پارس XU7----درهم امارات4.852.000ربع سکه

310.000.000وانت زامیاد )آپشنال(320.000.000پژو 206 تیپ 19102لیر ترکیه2.795.000سکه گرمی

387.000.000شاهین306.000.000رانا پلاس23.460دلار کانادا1.353.800هر گرم طلای 18 عیار

قیمت در بازار آزاد )به تومان( بازار

طي نامه اي به بانک مرکزي مطرح شد:
درخواست »برکت« براي خروج از لیست 

بدهکاران بانکي!
آرمان ملی: مدیرعامل شرکت گروه دارویی برکت در نامه ای به 
رئیس کل بانک مرکزی خواستار خارج کردن نام این شرکت دارویی 
از فهرست بدهکاران بانکی شده است، در واقع این شرکت دارویی 
صرفا به دلیل آنکه بدهی بدون آنکه محل هزینه کرد آن مشــخص 
شده باشد را زمینه ساز ایجاد حاشیه دانســته و معتقد است نباید 
نام این گروه دارویی در ردیف بدهکاران قرار می گرفت البته تردید 
وجود ندارد که بین بدهکاران بانکی و متخلفان و رانت گیران تفاوت 
فاحشــی وجود دارد اما اقدام بانک مرکزی برای انتشار این لیست 
صرفا اطلاع رسانی در زمینه میزان تســهیلات اعطایی و مطالبات 
بانک ها صورت گرفته و در صورتی که شــرکت یــا تولیدکننده ای 
بر اساس قانون به پرداخت سر رسید اقســاط اقد ام می کند دلیلی 
بر تخلف نبوده و اساســا اصرار این شــرکت برای اعلام بی گناهی 
در شرایطی که متولیان نظام بانکی انگشــت اتهامی به سمت آن 
نگرفته اند سوالات زیادی را ایجاد می کند.  در نامه اکبر برندگی به 
علی صالح آبادی آمده اســت: اعلام فهرست عمده بدهکاران بانکی 
طی روزهای گذشــته توســط چند بانک خصوصی و دولتی و قرار 
گرفتن هلدینگ دارویی برکت در این فهرســت، سوء برداشت ها و 
واکنش های غیر واقعی را در سطح جامعه ایجاد کرده است. هلدینگ 
دارویی برکت در ادامه نامه آورده است: هر چند اعلام عمده بدهکاران 
بانکی که دارای معوقات و اقســاط سررسید گذشته باشند، جهت 
تنویر اذهان عمومی و فعال شدن دستگاه قضا به منظور صیانت از 
حقوق بیت المال و مردم و ایجاد شفافیت، کاری پسندیده و ممدوح 
است اما افشای صرف بدهی مذکور بدون اشاره به محل مصرف آن و 
بازپرداخت اقساط در موعد مقرر، جای سوءاستفاده دشمنان و مخفی 
شدن متخلفین واقعی در حاشیه این جوسازی ها را باز گذاشته است. 
در این نامه تصریح شده است: هلدینگ دارویی برکت متشکل از 17 
شرکت عمدتا بورسی و دارای بالغ بر 500هزار سهامدار است که در 
عرصه تولید دارو در کشور فعالیت داشته و دومین هلدینگ دارویی 
کشور در صنعت دارو بوده و از روز اول تاسیس تاکنون هیچ شرکت 
زیانده نداشته و نسبت به پرداخت دیون قانونی خود از جمله مالیات، 

بیمه و... در موعد مقرر اقدام کرده است. 

نکتـــه

آرمان ملی: رئیس هیات عامل صندوق توســعه ملی در 
هفته گذشــته و در جریان برگزاری همایشی که در راستای 
بررسی اهداف و عملکرد این صندوق برگزار شده بود با انتقاد 
از سیاســت های دولت در قبال صندوق توســعه ملی از نامه 
درخواست یکی از وزرا خبر داده که تنها با گذشت سه ماه از 
سال خواستار پرداخت 5 .22 هزار میلیارد تومان تسهیلات 
برای جبران کسری بودجه شده بود. به گفته مهدی غضنفری 
با وجود صراحت قانون اما صندوق توســعه ملی در یک دهه 
گذشــته همچون خزانه دوم دولت ها بوده و عملا کســری 
بودجه از طریق منابــع صندوق تامین شــده و بازپرداخت 
تســهیلات نیز با اما و اگرهای زیادی همراه بوده است. اعلام 
این موضعگیری رئیس صندوق توسعه ملی که بر اساس قانون 
باید سهم 40 درصدی از درآمدهای نفتی را در اختیار داشته 
باشد اما برداشت های دولت و البته شرکت های دولتی و نیمه 
خصوصی باعث شده تا تنها سهم بخش خصوصی از این منابع 
کمتر از 15 درصد باشد، در چند روز گذشته حواشی زیادی 
به دنبال داشته است به گونه ای که انگشت اتهام به سوی تیم 
اقتصادی دولت گرفته شــد که با وجود اعمال سیاست های 
مالیاتی و تاکید بر افزایش درآمدهای نفتی اما درخواســت 
یکی از وزارتخانه ها آن هم در شرایطی که کمتر از 3 ماه از سال 
گذشته نشان می دهد نه تنها سیاست های مالیاتی و افزایش 
درآمدهای حاصل از آن محقق نشده بلکه در حوزه صادرات 
نفت نیز تاکنون رشــد درآمدهای نفتی حداقل برای جبران 
کســری کابینه چندان موثر نبوده اســت. ضمن آنکه تاکید 
رئیس سازمان برنامه و بودجه که اخیرا از عدم استقراض در 
فرودین ماه خبر داده بود اگرچه دولت از متولی پولی و مالی 
کشور استقراضی نکرده است اما این میزان کسری بودجه آن 
هم برای یک وزارتخانه عمق مشکلات بودجه ای دولت را به 
نمایش می گذارد که اســتقراض از صندوق توسعه ملی یکی 
از راهکارهای آن به شــمار می رود حال با تداوم این حواشی 
و انتقادات به نظر می رسد رئیس هیات عامل صندوق توسعه 
ملی از مواضع قبلی خود عقب نشــینی کرده است یا حداقل 
تلاش کرده تا به نوعی اظهارات خود را اصلاح کند به طوری که 
در گفت وگوی جدیدی که به فاصله یک روز از همایش انجام 
داده منظور خود را عدم پرداخت منابــع از صندوق و یا عدم 
اطاعت از دستورات قانونی ندانسته بلکه قصد از این اظهارات 
نبود منابع ریالی کافی در صندوق بوده اســت. این اصلاح یا 
عقب نشینی غضنفری بیش از آنکه اصلاح کننده قصد و نیت 

این مقام مسئول باشد موید فشار مضاعفی است که از سوی 
دولت ها بر صندوق توسعه ملی کشور قرار گرفته و متاسفانه 

آن را از اهداف خود دور کرده است. 
 درخواستی غیرمعمول

مهدی غضنفری رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی 
درباره نامه  یکی از وزرا به وی و درخواست  3 .22هزار میلیارد 
تومان )همت( از صندوق توسعه ملی، موضوعی که همایش 
ثروت ملی و عدالت بین نسلی آن را مطرح کرده بود گفت: یکی 
از دغدغه های مقام معظم رهبری )مدظله العالی( در خصوص 
منابع صندوق توسعه ملی آن اســت که حتی الامکان حوزه 
مصرف منابع صندوق، هزینه های جاری و بودجه ای کشــور 
نباشد. معمول نبوده که در ماه های نخستین سال، دستگاه ها 
از صندوق توسعه ملی درخواست منابع داشته باشند، اما این 
بار اتفاق افتاد.  غضنفری افزود: منظور من از اینکه عرض کردم 
)خوبست این درخواست ها به سمت معاونت برنامه و بودجه 
برود( این نبود که صندوق توسعه ملی قصد ندارد پرداخت کند 
یا از دستورات قانونی اطاعت نمی کند، بلکه منظور آن بود که 
در حال حاضر منابع ریالی برای این موضوع در صندوق وجود 
ندارد؛ لذا صندوق توســعه ملی همچون همیشه تابع قوانین 
و مقررات کشور است و شرایط کشــور و الزامات آن را درک 
می کند، اما متأسفانه فعلا منابع آن محدودیت فراوانی دارد. 
وی در مورد وضعیت منابــع ریالی صندوق و محدودیت های 
مقداری و قانونی آن گفت: صندوق حــدود 55 همت منبع 
ریالی دارد که غالبا از طریق ماده 52 قانون الحاق برخی مواد 
به قانون تنظیم مقررات مالــی دولت )مصوب 1393( فراهم 
شده و موارد مصرف قانونی مشخصی دارد؛ لذا تقریبا همه  این 
منابع به صورت سپرده در اختیار حدود 20 بانک کشور است 
و بانک ها تقریبا تمامی آن را به صورت تسهیلات ارزان قیمت 
در اختیار گروه های هدف قانون قرار داده اند؛ پس برای تأمین 
مبلغ مورد نظر یعنی  3 .22همت، باید حداقل حدود 6 ماه و 
یا بیشتر انتظار کشید که ممکن است دیگر مؤثر نباشد و البته 
باعث از دســت رفتن نصفی از توان تسهیلات ریالی صندوق 
نیز خواهد شد و به علاوه، شاید موجب اعلام مغایرت مصرف 
منابع توسط هیأت نظارت شود. رئیس هیأت عامل صندوق 
توســعه ملی درباره اینکه با توجه به محدودیت منابع ریالی 
صندوق، چرا آن را به صورت ارزی پرداخت نمی کنید، گفت: 
البته در مورد حجم منابع ارزی هم دســت خیلی باز نیست، 
اما این مانع اصلی نیست، مانع اصلی که به درستی وضع شده 

بند 11 مصوبه  هیأت امناء در تاریخ 26 دی ماه 1400 است که 
در آن آمده است: با توجه به نظر مقام معظم رهبری )مدظله 
العالی( جهت صیانت از منابع صندوق باید از هرگونه تبدیل 
منابع ارزی به ریال جلوگیری شود. به همین دلیل هیأت عامل 
صندوق توســعه ملی اجازه ندارد برای مصارف ریالی، منابع 
ارزی صندوق را به ریال تبدیل کنــد تا بتواند 22. 3 همت را 
تأمین کند. بنایراین شاید بهتر باشد دستگاه های اجرایی، قبل 
از تهیه نامه برای کسب مجوز برداشت از صندوق، اقدام کنند. 

 مشکلات فرایندی 
رئیس هیأت عامل صندوق توسعه ملی در مورد مشکلات 
فرایندی نیز گفت: وقتی شما بخواهید از هر بانکی تسهیلات 
بگیرید، حداقل سه بخش دارد، بخش اول شامل حجم و نوع 
مبلغ، کارکرد و نحوه مصرف، کارمزد و حضور بانک و یا عدم 
حضور بانک و زمان های پرداخت بــه متقاضی و برخی دیگر 
از تصمیمات در مــورد ترتیبات پرداخت اســت و قاعدتا در 
همین بخش است که دســتگاه متوجه می شود آیا صندوق 
منابع ریالی کافی و در زمان مناسب دارد یا خیر؟ بخش دوم 
اســت در مورد زمان تنفس برای بازپرداخت و شیوه  بررسی 
اثربخشی تسهیلات و کنترل پروژه اســت. این در حالیست 
که منابع بســیاری از منابع صندوق توسعه ملی در حوزه آب 
و خاک اخذ شده که هیچ گزارشــی از اثربخشی مصرف آنها 
نوجود ندارد همچنین بخش سوم. در مورد شیوه  بازپرداخت 
اقساط، دســتگاه بازپرداخت کننده، زمان های آن و جرایم 
احتمالی در مورد عدم بازپرداخت است. غضنفری ادامه داد: 
تقریبا در نصفی از منابعی که از صندوق در دولت های گذشته 
برداشت شده این جزئیات مشخص نشده و صندوق را با چالش 
باز دریافت مواجه کرده اســت که شاید ریشه  آن عدم تعامل 
دستگاه متقاضی منابع صندوق با ارکان صندوق است و این 
اشکالات به طوری طبیعی به دستگاه ها و دولت ها بر می گردد 
و نه به مجوزها. رئیس هیأت عامل صندوق توسعه ملی با اشاره 
به دغدغه ها و ســخنان مقام معظم رهبری اظهار امیدواری 
کرد که در آینده، درخواست دستگاه ها برای برداشت منابع 
از صندوق با مطالعه و تعامل بیشــتری صورت گیرد تا همه 

جزئیات آن، قبل از اخذ مجوز روشن شده باشد. 

عقب نشینی غضنفری در واکنش به حواشی درخواست  5 .22همت یک وزیر؛ 

منظور عدم اطاعت نبود؛ منابع ریالی نداریم!

بررسی تبعات ریل گذاری های اقتصادی دولت نشان می دهد؛ 

افت تولید و تقاضا؛ دو خط موازی غیرمتقاطع 


